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رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران از ارسال طرح »فرونشست زمین 
در پایتخت« به صحن علنی شورا تا یک ماه آینده خبر داد.

حجت الاسلام محمد آقامیری در گفت وگو با ایسنا،  در خصوص تدوین 
در  لایحه ای  تدوین  از  بعد  گفت:  تهران  در  زمین«  »فرونشست  طرح 
خصوص وضعیت فرونشست در کشور به دنبال آن هستیم که طرحی 
در مورد فرونشست زمین در تهران با محوریت اقدامات شهرداری تهران 

آماده کنیم.
وی با بیان اینکه جلسات با حضور اساتید و متخصصان این حوزه در حال 
برگزاری است، اظهار کرد: ما در این طرح در نظر داریم که برای شهرداری 
تهران و واحدهای زیرمجموعه آن تکالیف کاربردی در نظر بگیریم و به آنها 
بگوییم که در حوزه جلوگیری از فرونشست زمین در تهران چه کارهایی را 

انجام بدهند.
تکالیف همه عوامل شهرداری تهران درباره فرونشست زمین مشخص 

می شود 
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران با بیان اینکه در این طرح در نظر 
داریم تا سطح ناحیه همه عوامل شهرداری تهران را درگیر کرده و برای آنها 
تکالیفی در نظر بگیریم، گفت: همچنین بر اساس این طرح باید مدیران 
شهری هر سه ماه یکبار گزارش عملکرد و اقدامات خود را به شورای شهر 

تهران ارائه دهند.
در شهرداری تهران هیچ نهادی متولی مسئله فرونشست زمین نیست

آقامیری با بیان اینکه وضعیت تهران در حوزه فرونشست خوب نیست و 

اگر بخواهیم با همین روند ادامه دهیم، فرونشست زمین در تهران هر روز 
بیشتر می شود، گفت: اگر کاری نکنیم فرونشست آنقدر ادامه می یابد که 
زیرساخت های شهری را درگیر می کند و این در حالیست که در شهرداری 
تهران هیچ نهادی متولی مسئله فرونشست نیست. هر چند که مدیران 
شهری ادعا می کنند که سازمان مدیریت بحران متولی این مسئله است، اما 

تا کنون اقدام موثری از این سازمان ندیدیم.
وی در پاسخ به این سوال که وضعیت فرونشست زمین در مناطق چگونه 
است، گفت: در حال حاضر فرونشست زمین، مناطق ۱۶، ۱۷، ۱۸، ۱۹ و 
۲۱ را درگیر کرده است به گونه ای که عمده خسارت ها را در قالب فروریزش 
می بینیم و به مرور زمان آثار منفی فرونشست دیده می شود و اگر به این 
پدیده بی توجهی شود قطعا ساختمان ها و تأسیسات شهری را تحت الشعاع 

قرار می دهد.
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران افزود: در تلاش هستیم تا یک ماه 
آینده طرح »فرونشست زمین« در تهران را به صحن شورای شهر بیاوریم 
تا بررسی شود و در این طرح دستگاه متولی و بودجه اجرای اقدامات نیز 

دیده شده است.
به گزارش ابتکار تغییر اقلیم، گرمایش جهانی، کمبود منابع آبی، بارگذاری 
و برداشت بیش از حد از منابع آب زیرزمینی، خشکسالی های متوالی و 
برداشت بی رویه آب و حفر چاه های متعدد برای تامین آب آشامیدنی، 
نشست زمین در اثر حفر تونل برای گسترش خطوط مترو در تهران از جمله 

دلایل ایجاد فرونشست در کلانشهر تهران است.
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شهرداری برای »جوانی جمعیت« 
پایتخت چه برنامه هایی دارد؟

برنامه های  تهران  شهرداری  سلامت  مدیرکل 
شهرداری تهران در خصوص افزایش جمعیت را 
تشریح کرد و گفت: ترویج خانواده ۴ فرزندی در 
تبلیغات شهری، بررسی تخفیف حمل و نقلی برای 
مادران دارای سه فرزند و ایجاد کمپین »فرزندان 
سرمایه های زندگی« از جمله برنامه های شهرداری 

برای »جوانی جمعیت« است.
ایسنا، در مورد  با  حمید صاحب در گفت وگو 
»جوانی  درباره  تهران  شهرداری  برنامه های 
شهر  جمعیت  مدیریت  ستاد  گفت:  جمعیت« 
این  دبیرخانه  و  فعال  تهران  در شهرداری  تهران 
ستاد در اداره کل سلامت دایر شد و اولین اقدام 
در این زمینه، با کمیسیون های مرتبط شورا مذاکره 
کردیم که ردیف بودجه مستقل برای اهداف ستاد 
در نظر گرفتیم و همچنین از هفت سال قبل تاکنون 
مقررات و اقدامات این ستاد را بررسی و بازبینی 

کردیم.
برگزاری تنها یک جلسه ستاد مدیریت جمعیت 

تهران در ۷ سال
مصوبه ای  طی  سال ۹۴  در  اینکه  بیان  با  وی 
شهرداری تهران ملزم به تأسیس ستاد مدیریت 
جمعیت شهر تهران بوده؛ اما این ستاد فعالیت 
چندانی نداشته بگونه ای که در این چندسال تنها 
یک جلسه آنهم بدون هیچ مصوبه ای داشته است، 
تصریح کرد: مدیریت شهری جدید از آذرماه سال 
۱۴۰۰ تاکنون ستاد مدیریت جمعیت شهر تهران 
را فعال کرده و در این مدت جلساتی برگزار شد 
و متن پیش نویس بازبینی مصوبه ستاد مدیریت 
جمعیت شهر تهران را تدوین کردیم که هنوز در 

مرحله گذراندن روال قانونی است.
مدیرکل سلامت شهرداری تهران با بیان اینکه 
عدم  در  اصلی  مسئله  که  داده  نشان  بررسی ها 
فرزندآوری بیش از آنکه مربوط به مسائل اقتصادی 
باشد، معطوف به مسائل فرهنگی است، افزود: 
ارزش ها و انگاره های ذهنی متاثر از فرهنگ غربی 
ایرانی  اصل  مسیر  در  باید  فرزندآوری  حوزه  در 
- اسلامی قرار گیرد. صاحب با تاکید بر اینکه در 
این مدت نسبت به شناسایی و افزایش ارتباط با 
سمن و گروه های فعال در زمینه افزایش جمعیت 
اقدام کردیم، گفت: همچیین در راستای این مهم با 
سازمانها و شرکتهای دخیل همچون اداره کل رفاه، 
اداره کل بانوان، سازمان تبلیغات اسلامی و.... در 
این امر  جلساتی را برگزار کردیم تا به هم فکری در 

این زمینه برسیم.

تنها ۳ تا ۵ درصد خدمات پزشکی 
قانونی مربوط به کالبدگشایی است

رییس سازمان پزشکی قانونی کشور با تأکید بر 
رعایت اصل دقت و صحت در بررسی پرونده ها 
مردم  مهم،  پرونده های  و  موضوعات  در  گفت: 
منتظر اظهار نظر پزشکی قانونی به عنوان سازمان 
مرجع و مورد اعتماد هستند، بنابراین اطلاع رسانی 
در پرونده های مهم، پس از طی فرآیند بررسی های 

علمی نباید به تأخیر بیفتد.
در  آرانی  مسجدی  عباس  ایسنا،  گزارش  به 
نشست با مدیران و کارکنان روابط عمومی سراسر 
کشور که به مناسبت روز ارتباطات و روابط عمومی 
برگزار شد، گفت: روابط عمومی رکن اساسی نظام 
ارتباطی بین مردم و سازمان، و کارکنان با سطوح 
مدیریتی است و در پزشکی قانونی روابط تفاهم 
آمیز با مردم و کارکنان به عنوان یک اصل جدی 

دنبال می شود.
روابط  برای  اینکه سال گذشته  به  اشاره  با  وی 
عمومی ها سالی پر کار و پر حادثه بود که در تمامی 
این حوادث و اتفاقات به بهترین نحو نسبت به 
اطلاع رسانی و آگاه سازی جامعه اقدام شد، افزود: 
روز روابط عمومی تنها یک روز نیست، موضوع 
روابط عمومی آغاز یک فصل است که از سه اصل 
مهم اخلاق مداری، علم و آگاهی و استفاده از ابزار 

هنر تشکیل می شود.
مسجدی با تاکید بر اینکه در تمامی بخش های 
سازمان باید با مراجعین برخورد مناسبی صورت 
روابط  در  امر  این  طبعا  کرد:  خاطرنشان  گیرد 
عمومی از اهمیت بیشتری برخوردار است و لازم 
است افراد خوش اخلاق و خوش برخورد در روابط 
عمومی حضور داشته باشند. روابط عمومی محل 
رجوع مردم و کارکنان است به همین دلیل باید 
صدر  سعه  با  و  مردم دار  برخورد،  خوش  افرادی 
بیشتر در مجموعه روابط عمومی ها به کار گرفته 

شوند.
وی ادامه داد: بهره گیری از علم و آگاهی اصل 
دیگر در روابط عمومی هاست چرا که امروز عصر 
ارتباطات است و حجم عظیمی از اخبار گوناگون در 
شبکه های اجتماعی و رسانه ها منتشر می شود و 
اگر اخبار کذب و نادرستی در مورد سازمان وجود 
داشته باشد، تشخیص و اصلاح، تکذیب و یا رد آن 

خبر به عهده روابط عمومی است.
و  قضاییه  قوه  مجموعه  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
پزشکی قانونی همواره با نگاه کارشناسی و بر اساس 
می کنند،  نظر  اظهار  ها  پرونده  در  علمی  مبانی 
اظهارکرد: اطلاع رسانی دقیق در این موارد موجب 
اطمینان بخشی و جایگاه قابل قبول سازمان در 

سطح جامعه شده است.
رییس سازمان پزشکی قانونی کشور به کارگیری 
ابزار و زبان هنر و خلاقیت را اصل مهم دیگری در 
روابط عمومی ها دانست و یادآور شد: به کارگیری 
هنر در معرفی سازمان بسیار موثر خواهد بود و 
پذیرش آن از جانب مردم و آحاد جامعه در صورت 
به کارگیری ابزار هنر و خلاقیت بیشتر خواهد بود.

در چهار اردیبهشت ۱۴۰۲ چهارمین حلقه    انسانی 
مردم سیستان در مجاور کوه خواجه شکل گرفت. 
این حلقه صفی از مردم بودند که با نگرانی برای 
مربوطه  مسئولان  از  هامون  المللی  بین  تالاب 
را  هیرمند  رودخانه  حق آبه  مسائل  می خواستند 
پیگیری کنند. نوع مواجهه کمیسیریای آب نسبت 
به معاهده ای که در سال ۱۳۵۵ نوشته شده است 
و عدم توجه افغانستان به پایبندی به این موضوع 
باعث شد که مردم خواستار رسیدگی دو وزارت نیرو 

و وزارت امور خارجه برای احیای این معاهده شوند.
معاهده ۱۳۵۵ ایران و افغانستان، یک معاهده ی 
بین المللی و قانونی میان حکومت شاهنشاهی ایران 
و دولت وقت افغانستان نوشته شده که ضمانت 
اجرایی هم دارد. براساس این توافق، افغانستان باید 
در سال نرمال آبی ۸۲۰ میلیون مترمکعب از حق آبه 
هیرمند را به ایران بدهد؛ که در سال های اخیر این 
اتفاق نیفتاده است. مسئولان افغانستانی معتقدند 
که چندسال اخیر سال نرمال آبی نبوده و کم آبی بوده 
است اما تصاویر هوایی از سد هیرمند نشان از پرآبی 
آن دارد. تغییرات مخرب زیست بوم منطقه تالاب 
هامون تا جایی پیش رفته است که نام این تالاب در 
»لیست تالاب های در معرض خطر« )مونترو( ذکر 
شده است. این مسئله محیط زیستی اثرات منفی 
زیست محیطی و تخریب را به همراه داشته است. 
خشک شدن تالاب هامون علاوه بر مشکلات زیست 
محیطی و اقتصادی بر سلامت و تامین معاش مردم 

هم تاثیر می گذارد.
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری نیز در سفر اخیر 
خود به سیستان و بلوچستان گفت: »به حاکمان 
افغانستان اخطار می کنم، حق آبه مردم سیستان و 

بلوچستان را به فوریت لحاظ کنند.«
محمد درویش، رئیس کمیته محیط زیست در 
با  در گفت وگو  یونسکو،  اجتماعی  کرسی سلامت 
خبرآنلاین از مشکلات زیستی تالاب هامون می گوید: 
»تالاب هامون محل زندگی پرندگان است و تنوع 
زیستی و پوشش گیاهی انبوه خاص خودش را دارد 
و می تواند مانع ورود گرد و غبار و ریزگردها شود. 
با مشکلات زیستی موجود، توان زیست پذیری هم 
کاهش پیدا می کند و این مسئله تنها برای زیست 
انسان ها نیست. بلکه زیست جانوران و گیاهان هم 
به خطر می افتد، منطقه به سمت فروپاشی می رود 

و مهاجرت های اقلیمی صورت می گیرد.«
متن کامل گفت وگو در ادامه آمده است:

 به نظر شما علت اصلی خشکی تالاب هامون 
چیست؟

این  گنجایش  و  زدیم  چاه  نیمه  چهار  ما   
چاه نیمه ها ۱۵۰۰ میلیون متر مکعب است که آب 
حفر  به  نیاز  اما  می کند.  ذخیره  داخل خودش  را 
این چاه نیمه ها نبوده است زیرا آب زیادی را تبخیر 

می کند.

 این چاه نیمه ها ارتباطی با انتقال آب برای مردم 
سایر استان ها دارد؟

مردم  نیاز  مورد  شرب  آب  تامین  بر  علاوه   
برخی  استفاده  مورد  آب  که  زاهدان، می خواستیم 
شهرستان های استان کرمان هم از این مکان تامین 
کنیم. اصولا شهر زابل در بیشترین حالت ممکن با 
۴۰۰ میلیون متر مکعب آب، می توانست نیازهای آب 

شرب خود استان را تامین کند.
 آیا گسترش زمین های کشاورزی هم تاثیری بر 

افزایش خشکی تالاب هامون دارد؟
زمین های  گسترش  گران قیمت  طرح  یک   
کشاورزی را اجرا وکانال های زهکشی کشیدیم. بعد 
با کانال های زهکشی که به بهانه  توسعه  کشاورزی 
تالاب  در  را  خاک  سطح  رطوبت  کردیم،  احداث 
هامون  تالاب  خشک ترشدن  به  و  گرفتیم  هامون 
کمک کردیم. به  علاوه یک دایک مرزی هم به دلیل 
مسائل امنیتی زده اند که خود آن دایک مرزی هم 
باعث انحراف زیاد رودخانه می شد و نمی گذاشت که 

آب وارد هامون شود.
 این اتفاقات قبل از احداث سد کمال خان افتاده 

است؟
 بله، این ها قبل از احداث سد کمال خان بود. 
وقتی که سد کمال خان هم افتتاح کردند عملا مسیر 
روخانه ی هیرمند را تغییر دادند و به سمت گودزره 
فرستاده می شود. اکنون حتی در مواقع سیلابی هم 

تغییر  را  رودخانه  مسیر  نمی ریزد.  هامون  به  آبی 
دادند این یک تخلف بزرگ است و ایران هم جلوی 

این کارشکنی را نگرفته است.
 احداث و افتتاح سد کمال خان در چه دوره ای 

بوده است؟
حکومت  دوره ی  در  طالبان  دوره ی  از  قبل   
دست نشانده ی آمریکا در زمان اشرف غنی این سد 
افتتاح شد. این تغییر مسیر رودخانه از طریق جوامع 
بین المللی قابل پیگیری است و غیرقانونی به حساب 
می آید. اما طالبان خودش را به هیچ نوع تعهدی 

بین المللی پایبند نمی داند.
 مراحل ساخت و منابع سد کمال خان توسط چه 

کشوری انجام شد؟
 سیمان ساخت سد را کشور ایران فراهم کرده و 

قربانی ساخت این سد هم ایرانی ها شدند.
پس  را  هیرمند  حق آبه  می   تواند  چطور  ایران   

بگیرد؟
 ما سال هاست که با کشور افغانستان تعامل 
انرژی  کمبود  مشکل  شدت  به  افغانستان  داریم. 
دارد و می توانیم به این مسئله توجه کنیم. از چالش 
بادهای ۱۲۰ روزه با استقرار توربین های بادی می توان 
برق تولید کرد و به افغانستان فروخت و به جبران 
آب از آن کشور بخریم. به این ترتیب برای همیشه 
این مشکل را به صورت مسالمت آمیز حل کرده ایم.

 برای مهار طالبان باید چه کنیم ؟

ما برای مهار طالبان باید از انگیزه های اقتصادی 
به این عنوان که ایران بزرگ ترین شریک اقتصادی 
اگر منافع ما را  این اهرم فشار که  از  آن هاست و 
تامین نکنید ما هم منافع شما را تامین نمی کنیم، 

استفاده کنیم.
 همتای افغانستانی اعلام کرده که به دلیل کم 
آبی، حق آبه  ایران را نداده است، این موضوع کم آبی 

طبق آمار صحت دارد؟
در  دیگر حتی  کمال خان  احداث سد  از  بعد   
مواقع سیلابی و سال ۱۴۰۲ که برف خوبی هم داشته 
آب به سمت ایران روانه نمی شود اما تصاویرهوایی از 

سد هیرمند نشان از پرآبی می دهد.
 عکسی از کودکان سیستان در حساب توییترتان 
منتشر کردید، که در کنار تالاب هامون ایستاده اند و 
نوشته شده که تالاب هامون را پرآب ندیده اند، چند 

سال است که تالاب هامون آب ندارد ؟
باری که تالاب هامون آب داشته،  از آخرین   
وضعیت  واقع  در  است.  گذشته  دهه  یک  تقریبا 

تالاب هامون ۳ دهه است که بحرانی است.
 پرآبی تالاب هامون تاثیری بر کمتر شدن گرد و 

غبار در سیستان و بلوچستان دارد ؟
 به مرور که هامون پر آب شود . گرد و خاک 
کمتر می شود، تعداد توربین های آبی افزایش پیدا 
می کند و جمعیتی که به علت مشکلات مهاجرت 

کردند، برمی گردند.

طالبان حق آبه نمی دهد در حالی که تصاویر هوایی نشان از پرُآبی دارد

لب های تشنه هامون
یک فعال محیط زیستی در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: »نتیجه  تامین آب شرب و کشاورزی برای شهرهایی غیر از زابل باعث شد حق آبه ای که افغانستان 
به ما اختصاص می داد؛ همان مقدار هم به هامون نرسد بهتر است پای میز مذاکره بنشینیم و یک معامله  ی برد برد داشته باشیم تا بتوانیم حق آبه ی هیرمند 

را پس بگیریم.«

 قبل از دوره ی 
طالبان در 

دوره ی حکومت 
دست نشانده ی 
آمریکا در زمان 
اشرف غنی این 
سد افتتاح شد. 
این تغییر مسیر 

رودخانه از طریق 
جوامع بین المللی 

قابل پیگیری 
است و غیرقانونی 
به حساب می آید


